
Nevyužívané zamokřené plochy za budovou základní školy v Loučné 
se přes zimu proměnily v několik tůní a mokřadů lemovaných chod-
níčky. Zjara ještě k návštěvě moc nelákaly, ale jak se začínají zatravněné 
plochy zelenat, je vidět, že v Hrádku vzniklo další zajímavé místo k od-
počinku jeho obyvatel a návštěvníků. Navíc vodní plochy pomáhají  
zadržet vodu v krajině a celý biotop poskytuje útočiště spoustě živoči-
chů. Mokřady zaujímají plochu 1 600 m2, tůně dalších 14,5 tis. m2.  
V lokalitě zadrží 12 tis. m3 vody. 

Obnovené tůně z většiny kopírují plochu, která byla porostlá ráko-
sem. Dno mokřadů je tvořena neprostupnými jíly, které vodu nepro-
pustí. Nejdříve ale bylo potřeba odstranit stará meliorační patření ze 
sedmdesátých let a odtěžit bahno do hloubky jednoho metru.  

Tůně jsou napájeny hlavně dešťovou vodou a vzlínáním. Jak se ale 
ukázalo brzy po odstranění bahna, v jedné z nich je vydatný pramen. 
Počítá se i s tím, že dalším zdrojem vody bude potok, který lokalitou 
protéká. To ale až po dokončení kanalizace v Nové Loučné, aby ne-
došlo ke kontaminaci vody.  

V místech, kde se v minulosti držela voda, zůstaly tři mokřady. Bu-
dou sloužit pro rozmnožování obojživelníků a úkryt pro vodomilné 
živočichy. Z tůně, která je blíže Hartavské ulici, vystupuje malý ostrov 
osázený keři – klidová oáza pro ptactvo. 

Lidé se mezi tůně a mokřady dostanou pohodlně po cestách, které 
je lemují.  

Pokračování na straně 4 

Biotop v Loučné se začíná zelenat

 
Úpravy hřbitova v Doníně 
Místo posledního odpočinku v Doníně 
prochází rozsáhlou revitalizací. Upravují se 
cesty, hřbitovní zeď i další prostory.

strana 4
 
Úspěšní hrádečtí senioři 
Studenti Virtuální univerzity třetího věku 
úspěšně ukončili tříleté studium. Slavnostně 
promováni budou na Grabštejně.
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52. ročník Lužické 50 
Tradičního dálkového pochodu pořádaného 
hrádeckým Klubem českých turistů se letos 
zúčastnilo 1 800 lidí.
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
10. schůze rady města 
Rada města na svém 10. jednání, konaném dne 5. dubna 2023, mimo 
jiné: 
— schválila Sponzorskou smlouvu ve výši 10 000 Kč včetně DPH se spo-

lečností Sparkasse Oberlausitz – Niederschleisen na akci „Hrádecké 
slavnosti 25. 8. 2023 – 27. 8. 2023“ 

— souhlasila s účastí v projektu „Nám se na tom světě líbí“ žadateli  
Mateřská škola Liberecká financovaného v rámci Výzvy č. 02_22_002 
Šablony pro MŠ a ZŠ I., Operačního programu Jan Ámos Komenský, 
bez finančního dopadu na rozpočet města Hrádek nad Nisou 2023 

— schválila přijetí dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje, Progra -
mu: 4.4. Soutěže a podpora talentovaných dětí a mládež na projekt 
„Zlatá pětka Mikroregionu Hrádecko-Chrastavsko 2023“ ve výši  
19 000 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši 19 000 Kč  

— schvaluje zadání zakázky „Oldřichov na Hranicích – výstavba gravi-
tační kanalizace, včetně veřejných částí kanalizačních přípojek a pře-
čerpávací stanice, s výtlakem ke kruhovému objezdu směrem na  
Hrádek nad Nisou – podání žádosti, dotační management a organi-
zace výběrového řízení“ firmě MMT servis, s. r. o., Praha 4, za celko-
vou maximální cenu 221 000 Kč bez DPH (267 410 Kč vč. DPH) 

— schválila vítězného účastníka (dodavatele), resp. schválila nejvhod-
nější nabídku na akci „Vybudování digitálního obousměrného varov-
ného systému města Hrádek n. Nisou“, a to společnost TELMO, a. s., 
Praha 10, Pobočka Jablonec n. Nisou, za celkovou cenu 6 328 56,62 Kč 
vč. DPH (tj. 5 230 222,00 Kč bez DPH) dle podané nabídky 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění  
vyhotovení dokumentace pro provedení stavby s názvem „Oldřichov 
na Hranicích – výstavba gravitační kanalizace vč. veřejných částí  

přípojek a přečerpávací stanice, s výtlakem ke kruhovému objezdu 
směrem na Hrádek nad Nisou“ firmou FIALA PROJEKTY, s. r. o.,  
149 00 Praha 4, za celkovou cenu 320 000 Kč bez DPH (387 200 Kč 
včetně DPH) 

— schválila přijetí účelové dotace z Lesnického fondu od Libereckého 
kraje na hospodaření v lesích ve výši 60 000 Kč. 

 
11. schůze rady města 
Rada města na svém 11. jednání (2. mimořádném), konaném dne  
12. dubna 2023, mimo jiné: 
— vzala na vědomí Zprávu o činnosti společnosti Kristýna, a. s., v roce 

2022, odsouhlasenou Správní radou Kristýna, a. s., a zpracovanou ke 
dni 22. 02. 2022 

— vzala na vědomí Zprávu nezávislého auditora o ověření účetní zá-
věrky a zprávy o vztazích společnosti za rok 2022 vč. jejich příloh, 
zpracovanou C. P. A. Audit, spol. s r. o., (oprávnění komory auditorů  
č. 420), dále pak odsouhlasenou Správní radou Kristýna, a. s., a ur-
čenou akcionářům společnosti, s konstatováním, že podle názoru  
auditní společnosti účetní závěrka podává věrný a poctivý obraz aktiv 
a pasiv společnosti Kristýna, a. s., k 31. 12. 2022 a nákladů a výnosů 
a výsledku jejího hospodaření za hospodářský rok končící 31. 12. 2022 
v souladu s českými účetními předpisy 

— schválila účetní závěrku společnosti, sestavenou dne 5. 2. 2023 k roz-
vahovému dni 31. 12. 2022, za období od 1. 1. do 31. 12. 2022 s vý-
sledkem hospodaření ve výši 4 418 291,31 Kč a schválila naložit se zis-
kem tak, že zisk za rok 2022 ve výši 4 418 291,31 Kč bude převeden 
na účet Nerozděleného zisku minulých let 

— schválila Plán investic a oprav společnosti Kristýna, a. s., na rok 2023 
(přesah do 2024), odsouhlaseného Správní radou Kristýna, a. s.,  
a zpracovaného ke dni 28. 3. 2023 a uložila společnosti Kristýna, a. s., 
realizovat záměry v plánu investic a oprav uvedených, kdy považuje 
schválený plán investic jako písemné souhlasy s realizacemi jedno -
tlivých záměrů (akcí), a to v souladu s nájemní smlouvou ze dne  
29. 12. 2022 

— vzala na vědomí informaci společnosti Kristýna, a. s., o záměru výstav -
by Informačního centra v rekreačním areálu Kristýna, předloženého 
formou projektové dokumentace ve stupni Architektonické studie  
a souhlasila s pokračováním zpracování přípravy a realizace záměru 
do dalších stupňů projektové dokumentace s předpokladem, že: 
a) místem stavby bude „severní“ pláž, lokalita vedle mola, resp. po-

zemky parcelní číslo: 1521/1, 1555/1, 1555/4 v k. ú. Hrádek nad 
Nisou, 

b) další zpracování projektové dokumentace bude realizováno v na -
vrh nutém designu a koncepci budovy dle studie, a že město po-
skytne přiměřenou součinnost a koordinaci, 

c) investorem celého záměru bude společnost Kristýna, a. s., která se 
bude snažit na realizaci záměru získat vícezdrojové financování 
včetně dotačních prostředků, resp. fondů EU. 
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květnové číslo, které právě držíte v rukou, by směle mohlo konkurovat 
časopisům ze sportovního prostředí. Ve větší míře než obvykle se totiž 
věnuje sportovním událostem uplynulých týdnů. Jaro je zkrátka pro 
sport ideální. A ačkoliv články popisují každý trochu jiný druh sportu, 
od turistiky přes běh až po cyklistiku, jedno mají společné. A to vyso-
kou účast, která letos organizátory překvapila. Není větší odměnou 
pro ty, které věnují svůj volný čas organizaci akce typu Lužická 50 nebo 
XC Cihelna, než spokojení účastníci. A když jich je víc, než se čekalo, 
je radost o to větší. Všichni pořadatelé se pak shodují v tom, že právě 
toto je odměna za všechnu energii, kterou do příprav dávají. Ne úplně 
sportovní je téma titulního článku. I když… jak se to vezme. Cihelna 

také vznikla původně jako lesopark určený převážně k procházkám  
a relaxaci. Dnes se tam pravidelně pohybují kondiční běžci, cyklisté 
brázdí singltrekem a nedaleký pumptrack je v neustálém obležení  
vyznavačů koloběžek nebo skateboardů. Je proto možné, že i v Loučné 
v budoucnu nějaká sportovní aktivita vznikne. Biotop ještě není úplně 
dokončený, travnaté plochy ještě nejsou zcela zelené a hlína není 
správně usazená, už teď se ale zrekultivovaným územím prochází řada 
lidí a reakce jsou vesměs pozitivní. Hrádek má další krásné místo pro 
trávení volného času. Jen toho sluníčka by mohlo být víc. Věřím ale, 
že už se brzy dočkáme.  

Za redakční tým Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  

2 z radnice
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12. schůze rady města 
Rada města na svém 12. jednání, konaném dne 19. dubna 2023, mimo 
jiné: 
— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli P. T. ve výši  

4 840 Kč na „Úhradu nákladů spojených s pořádáním akce Disco 
Párty Hrádek nad Nisou dne 11. 3. 2023“ 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli KČT, odbor 
Hrádek nad Nisou ve výši 50 000 Kč na „Pořízení majetku KČT Hrádek 
nad Nisou“ 

— vzala na vědomí návrh příkazní smlouvy, č 04-23-41, firmy Energy 
Benefit Centre, a. s., na zpracování investičního záměru a podání  
žádosti o dotaci z výzvy č. 2/NPOBF/2023 v rámci programu Brown-
fieldy financovaného z Nástroje pro oživení a odolnost v roce 2023 
na projekt „Revitalizace areálu BEKON v Hrádku nad Nisou“ a schvá-
lila způsob zadání této veřejné zakázky malého rozsahu v souladu  
s čl. 6 odst. 4 písm. d) směrnice č. IP/1/2017 ve znění změny č. 1 
schválené dne 4. 3. 2020. 

— schválila zadání zakázky „Revitalizace areálu BEKON v Hrádku nad 
Nisou“ společnosti Energy Benefit Centre, a. s., za celkovou cenu  
726 000 Kč vč. DPH (600 tis. Kč bez DPH), kdy část nabídky a) je za 
cenu 181 500 Kč (150 tis. Kč bez DPH), část b) 121 000 Kč (100 tis. Kč 
bez DPH), část c) 423 500 Kč (350 tis bez DPH), přičemž část c)  
bude uhrazena až po schválení žádosti o podporu a po jednoznač-
ném stanovisku vedení města, že projekt bude dle této dotace reali-
zován 

— schválila podání žádosti o dotaci v rámci výzvy č. 2/NPOBF/2023, 
programu Brownfieldy financovaného z Nástroje pro oživení a odol-
nost v roce 2023 na projekt „Revitalizace areálu BEKON v Hrádku nad 
Nisou“, při přepokládaných nákladech projektu 217 876 880,77 Kč 
bez DPH (263 631 25,73 Kč vč. DPH) a výši dotace 172 483 605,94 Kč 

— schválila poskytnout Kalendáři Liberecka, spol. s r. o., Liberec 2, dar 
ve výši 15 000 Kč, na vydání knihy I. R. Zbrojní průmysl a tábory 

— schválila poskytnutí finančního daru ve výši 5 000 Kč společnosti Zdra-
votní klaun, o. p. s., Praha 9 – Vysočany, na poskytování služeb Zdra-
votního klauna v Krajské nemocnici Liberec a v nemocnicích Turnov 
a Frýdlant 

— vzala na vědomí „Vyhodnocení dodávky a odběru tepla za rok 2022, 
včetně rozpisu vyúčtovaných plateb pro odběrná místa města Hrádek 
nad Nisou“, v souladu s kupní smlouvou – dodávka tepla pro objekty 
města v celkové roční výši 2 061 353,83 Kč vč. DPH od společnosti  
H-therma, a. s., Hrádek nad Nisou. 

 
13. schůze rady města 
Rada města na svém 13. jednání, konaném dne 26. dubna 2023, mimo 
jiné: 
— schválila zadání zakázky Analýza rizik bývalého dolu Barborka  

u Hrádku nad Nisou – podání žádosti o dotaci, manažerské řízení 
přípravy a realizace projektu společnosti Čistá příroda východních 
Čech, o. p. s., Chrudim 4, za celkovou maximální cenu 100 000 Kč 
(dodavatel je neplátce DPH) 

— schválila přidělení zakázky na zajištění zpracování revize projektové 
dokumentace na akci: „Rekonstrukce školy a vestavba nových odbor-
ných učeben ZŠ a ZUŠ TGM, stará budova, Komenského 478, 463 34 
Hrádek nad Nisou, Parcelní číslo: 123, Katastrální území Hrádek nad 
Nisou [647390]“ společnosti FS Vision, s. r. o., Liberec V – Kristiánov, 
za nabídkovou cenu 128 744 Kč s DPH (bez DPH 106 400 Kč)  

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Stavební úpravy  
obřadní místnosti MÚ v Hrádku nad Nisou“, vítěznému uchazeči, 
společnosti MAXEL, s. r. o., Hrádek nad Nisou, za cenu 713 297,00 Kč 
bez DPH (863 089,37 Kč vč. DPH) 

— schválila „Dohodu o úhradě vynaložených nákladů“ ve výši 208 893 Kč 
vyplývající z nutné změny – náklady spojené s provozem a údržbou 
ve Sportovním areálu městského fotbalového stadionu za rok 2022  
s nájemcem FK SLOVAN Hrádek nad Nisou 1910, z. s. 

Ze zasedání zastupitelstva města 
4. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 4. zasedání, konaném dne 26. dubna 
2022, mimo jiné: 
— schválilo návrh smlouvy o bezúplatném převodu pozemků p. č. 531, 

vodní plocha, koryto vodního toku umělé, o výměře 988 m2  
a p.č. 534, vodní plocha, koryto vodního toku umělé, o výměře  
1 105 m2 vše v k. ú. Loučná, které jsou ve vlastnictví České repu-
bliky a se kterými má právo hospodařit Státní pozemkový úřad  

— schválilo poskytnutí finančního daru Centru Lira, z. ú., Liberec, na: 
1. sociálně aktivizační služby pro rodiny s dětmi s poruchou autis-

tického spektra (PAS) žijící v Hrádku nad Nisou ve výši 41 400 Kč 
2. Na preventivní sociální služby raná péče pro rodinu s dítětem  

s postižením žijící ve městě Hrádek nad Nisou ve výši 25 200 Kč. 
Kompletní usnesení z jednání Rady města a zasedání Zastupitelstva 
v plném znění najdete na webu města Hrádek nad Nisou.

Proměny donínského 
hřbitova 

 
Proměnou prochází v současnosti donínský hřbitov, nacházející se  
u Rynoltické ulice. Po opravě části hřbitovní zdi a hlavní cesty v letech 
2017–2018 se nyní opravuje a staticky zajišťuje zbylá část obvodové 
zdi a pokračuje se ve zpevňování cest. 

Vnější vzhled zdi se nijak zásadně nemění, ale její některé části  
musely být ze statických důvodů přezděny. V těchto místech byly zpev -
něny také pilíře. Na koruně zdi byly obnoveny krycí desky. Součástí 
oprav obvodové zdi jsou i kamenické práce na náhrobcích. Rovnaly 
se a kotvily odkloněné náhrobní kameny. Tam, kde to bylo potřeba, 
byly kameny zatmeleny a vyspárovány. Kde to bylo možné, byly sle-
peny nápisové desky a osazeny na původní místo. 

Proměnou procházejí i cesty. Centrální je dlážděná, boční mlatové 
lemované obrubami. Zároveň byl hřbitov odvodněn novou kanali-
zační sítí. 

Další etapa revitalizace donínského hřbitova město stojí přes  
5 mil. Kč. Na více než polovinu nákladů (2,6 mil. Kč) se městu poda-
řilo získat dotaci z MAS Podještědí. 

V současné době vzniká projektová dokumentace na vybudování 
kolumbária a sociálního zázemí v prostorách budovy stojící vlevo od 
vstupní brány. -vš-

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat 31. května  
2023 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.
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Biotop v Loučné se začíná zelenat

Uctění památky obětí 
válek 

 
Každoroční připomínka Dne vítězství zavedla starostu a místostarostu 
města Hrádek nad Nisou Josefa Horinku a Pavla Farského spolu s hejt-
manem Libereckého kraje Martinem Půtou a zástupci Armády České 
republiky nejprve před Základní školu Lidická, kde položili květiny 
u Pomníku obětem válek. Památku zesnulých, kteří nepřežili válečné 
běsnění, si následně připomenuli také na hrádeckém městském hřbi-
tově u památníku i u jednotlivých hrobů.  -rs-

Připomínka vstupu 
do EU na Trojzemí 

 
Dne 1. května 2004 oficiálně vstoupila ČR do EU. Spolu s deseti  
zeměmi ze střední a východní Evropy, mj. i Polskem. Tuto událost  
si každoročně připomínají zástupci Hrádku nad Nisou, Bogatynie  
a Žitavy se svými hosty na Trojzemí. Většinou velkou oslavou s kultur-
ním programem nebo alespoň skromnou připomínkou, jako tomu 
bylo letos nebo v době covidu. 

red
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Dokončení ze strany 1 
Z ulice Hartavská je přístup bezbariérový, takže areál mohou k pro-
cházce využít i osoby se sníženou pohyblivostí nebo rodiče s kočárky. 
Další možností je využít schody z ulice Na Hrázi. Cesta vede i přes 
zúžené místo mezi oběma tůněmi, které přechází po dřevěné lávce.  

Obnažená hlína byla na jaře oseta travinami. Zatím je stále potřeba 
počítat s tím, že je vše čerstvé, povrchy se ještě časem usadí. Určitě to 
ale nebude dlouho trvat, a i zatravněné plochy bude možné využít 
pro odpočinek. Posedět bude možné také přímo u vodní hladiny na 
širokých schodech z lomového kamene. 

 
V novém biotopu byly vysazeny dřeviny, které do takové lokality 

patří – vrby, krušiny, střemchy, olše, kaliny a hlohy. V severní části  

vyrůstají malé doubky z žaludů popadaných z dubů rostoucích podle 
ulice Hartavská. Ač práce skončily poměrně nedávno, své hnízdo už 
si zde postavily Husice nilské, kachny a přestěhovala se sem rodina 
bobrů. 

Realizace mokřadního biotopu byla do značné míry zkouškou pro 
obyvatele přilehlých ulic, za trpělivost jim patří poděkování. Odve-
zeno bylo přes 24 tis. m3 zeminy, kvůli ochraně živočichů v mokrých 
zimních měsících. Nejen odvoz bahna, ale i doprava strojů a potřeb-
ného materiálu znamenala v zimě skoro stálou vrstvu bahna na silnici.  

Stavba biotopu v Loučné již byla předána. Ještě ale probíhá odstra-
ňování závad a nedodělků, které byly předmětem reklamace. Na  
projekt Tvorba mokřadních biotopů v k. ú. Loučná získalo město  
dotaci z Operačního programu Životní prostředí, z Dotačního fondu 
Libereckého kraje a z Fondu Turów. Zhotovitelem projektu se na zákla -
dě výběrového řízení stala firma T4 Building, s. r. o., z Kolína s nabíd-
kovou cenou 14 390 285 Kč vč. DPH.         Vít Štrupl
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Azyl dostane novou fasádu

Revitalizace aleje Václavice–Uhelná

Práce na obnově bytového domu Azyl jdou do finále. Nejrůznějšími 
opravami prochází tato památkově chráněná budova už několik let. 
Završit je má oprava fasády. V minulých letech se rekonstrukce  
dočkala střecha, na kterou se vrátila původní břidlice. Součástí byla  
i výměna oken ve vikýřích. V loňském roce se na tyto opravy navázalo 
výměnou oken v přízemí a prvním patře budovy. Také jejich podoba 
vychází z historické fotodokumentace. Vzhledem odpovídají původ-
ním oknům, vyrobená jsou ovšem podle nejnovějších technologií  
a standardů tak, aby byl zajištěn tepelný komfort pro obyvatele domu. 
V těchto dnech je kolem Azylu opět živo. Probíhají tu sanační práce 

na odstranění vzlínající vlhkosti. Poté přijde na řadu samotná oprava 
fasády. Její součástí bude i osazení venkovních parapetů, opravy  
kamenných prvků a restaurátoři se postarají o obnovu historického 
kamenného erbu. Práce přijdou na zhruba 1,8 milionu korun a hotové 
mají být na konci září letošního roku.  

Stejně jako v předchozích etapách, i v tomto případě město na 
opravy využije dotace. Z rozpočtu Libereckého kraje se podařilo získat 
téměř 350 tisíc korun, z Programu regenerace městských památko-
vých rezervací a městských památkových zón Ministerstva kultury pak 
dalších 231 tisíc korun.     Věra Baumgartnerová

Nově opravenou přístupovou cestu do Uhelné od Václavic lemuje 
stará alej především ovocných stromů. Je neudržovaná a postupně 
devastovaná každoročními nájezdy bezohledných samozvaných „če-
sáčů“, přijíždějících sem bůhví odkud. Alej je zároveň významným 
krajinotvorným prvkem. Málo frekventovanou silnici využívají místní 
obyvatelé k procházkám a je zároveň oblíbeným úsekem cyklistů. 
Mimo jiné alespoň trochu odvádí pozornost od nedalekého rozšiřují-
cího se dolu Turów na polské straně hranic i související tepelné elekt-
rárny. O potřebě alej revitalizovat se hovoří již několik let. Fond  
malých projektů Turów by měl zajistit potřebné finanční prostředky. 
Rozhodnutí o dotaci má padnout v průběhu měsíce června. 

Uvedený fond byl založen na základě Dohody mezi vládou České 
republiky a vládou Polské republiky o spolupráci k řešení vlivů těžební 
činnosti v povrchovém hnědouhelném dole Turów v Polské republice 

na území České republiky. Je tedy určen právě pro financování ob-
dobných projektů, jako je ten náš. Žádost o dotaci počítá s realizací  
v termínu od srpna 2023 do konce příštího roku. 

Při průzkumu aleje bylo inventarizováno 138 stromů a téměř  
30 dalších skupin souvisejících porostů. V rámci revitalizace aleje do-
jde k zachování její kostry, kterou budou v prvé řadě tvořit jabloně. 
Ty budou doplněny o část neovocných druhů stromů. Ostatní dřeviny 
budou vykáceny, protože svým špatným stavem představují riziko pro 
auta i chodce. Zároveň snižují estetickou hodnotu celého stromořadí. 
Stávající i nově vzniklé proluky budou doplněny výsadbou ovocných 
stromů, opět převážně jabloní částečně doplněných třešněmi. 

Roman Sedláček s využitím podkladů Odboru investic a správy majetku 
MěÚ Hrádek nad Nisou

Poplatky za inzerci v měsíčníku 

HRÁDECKO 
 formát                                                                      cena 
  9 x 2,5 cm (na šířku)                                           200 Kč 
  9 x 5 cm (na šířku)                                              500 Kč 
  A6 (čtvrtstránkový, na výšku)                         1 000 Kč 
  A5 (půlstránkový, na šířku)                             1 600 Kč 
  A4 (celostránkový, na výšku)                          3 000 Kč 
  Smíšená (reklamní reportáž)                 cena dohodou 
  Vkládací (za vložený a dodaný ks)                        2 Kč 
 ceny jsou uvedeny bez DPH, (sazba DPH je 21%)
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Sběr nebezpečných složek komunálního odpadu 
Vážení občané, město Hrádek n. Nisou ve spolupráci se Severočeskými komunálními službami, s. r. o., pořádá 

sběr nebezpečných složek komunálního odpadu dle tohoto časového harmonogramu: 

sobota 17. června 2023 
 

8.00–8.10 D. Suchá bytovky 
8.15–8.25 D. Suchá rozcestí u Teubnerů 
8.30–8.40 D. Suchá autobusová otočka 
8.45–8.55 D. Suchá bývalá ZŠ 
9.00–9.10 Donín Za Školou – ZŠ 
9.15–9.25 D. Sedlo restaurace U Řeháčků 
9.30–9.40 D. Sedlo hasičská zbrojnice 
9.45–9.55 H. Sedlo autobusová otočka 
10.00–10.10 Donín Souběžná – u p. Sedmidubského 
10.15–10.25 Donín Železná – park u p. Uhla 
10.30–10.40 Donín Turistická – u p. Raidla 
10.45–10.55 Loučná Lipová – p. Hlůže 
11.00–11.10 Loučná Lipová – rozcestí u Bistiaků 
11.15–11.25 Loučná U Bažin – rozcestí 
11.30–11.40 Loučná Lidická – u p. Peukera 
11.45–11.55 Loučná U Koruny – restaurace 
12.00–12.10 Hrádek I. U Koupaliště – zahrádky 
12.10–13.10 bezpečnostní přestávka 
13.15–13.25 Hrádek I. Sběrný dvůr 
13.30–13.40 Hrádek I. Starý dvůr 
13.45–13.55 Hrádek I. Václavská – plynárna 
14.00–14.10 Hrádek I. Dolní náměstí – Hovorkův statek 
14.15–14.25 Hrádek I. Sokolská – hasiči 
14.30–14.40 Hrádek I. Školní – park ZŠ 
14.45–14.55 Hrádek I. Zlatá výšina – park 
15.00–15.10 Hrádek I. Horní sídliště – ruská vila 
15.15–15.25 Hrádek I. Oldřichovská – Tristone 
15.30–15.40 Oldřichov n. H. restaurace U Zvoníčků 
15.45–15.55 Oldřichov n. H. autobusová otočka 
16.00–16.10 Václavice rozcestí – pískovny 
16.15–16.25 Václavice rozcestí u Špičky 
16.30–16.40 Uhelná rozcestí – vodárna 
16.45–16.55 Václavice restaurace U Slunce 

 
Sběr bude prováděn ambulantním způsobem, tj. pojízdnou sběrnou, která bude přistavena podle časového rozpisu na předem označeném  
stanovišti. Odpady budou přebírány kvalifikovanými pracovníky naší společnosti. 
 
Přijímány budou následující druhy odpadů: 
– Léky všeho druhu včetně mastí      – Upotřebené motorové oleje (v uzavřených nádobách do 30 l) 
– Zbytky starých barev, obaly od barev      – Olejové filtry a další zaolejovaný materiál 
– Všechny druhy akumulátorů včetně elektrolytu, baterií a článků 
– Domácí kapalné i tuhé chemikálie (ředidla, kyseliny, louhy, vývojky a ustalovače, chemické přípravky na ochranu rostlin, hubení plevelů  
a škůdců atd.). Nádoby musí být označeny!  
POZOR: Vše musí být řádně označeno v uzavřených obalech a v objemu a množství odpovídajícím provozu běžné domácnosti. 
 
Nebude přijímáno následující: 
– Elektro      – Nebezpečné odpady vznikající při podnikatelské činnosti 
– Stavební odpad vč. eternitu, azbestu, asfaltu, omítek, lepidel, směsí apod.  
 
Způsob přebírání odpadů: 
1. Odpady budou předávány občany na označeném stanovišti osobně pracovníkům zajišťujícím sběr. Je zde zakázáno odkládat odpady před 

příjezdem mobilní sběrny! 
2. Nebude přijat odpad, který bude umístěn na stanoviště před příjezdem mobilní sběrny nebo po jejím odjezdu. 
3. Sběr bude probíhat pod dohledem zástupce městského úřadu. 
 

Severočeské komunální služby, s. r. o., provoz Hrádek n. Nisou – 493645210 – 211

66 svoz odpadu

Vydává Město Hrádek nad Nisou



Trialog v Trojzemí a vize pro region

Čáry, máry kuří nožka, ať je z tebe…

Trialog v Trojzemí – to je název projektu, který bude probíhat v příštích 
dvou letech na území Svazku měst Malý trojúhelník Bogatynia – Hrá-
dek nad Nisou – Zittau.  

Náš region stojí před nebývale velkou výzvou – jak bude vypadat 
po konci těžby uhlí. Možná si řeknete, že my v Hrádku máme toto již 
vyřešeno. Bývalý důl Kristýna se proměnil v rekreační areál a průmys-
lová zóna nabízí dostatečný počet pracovních míst. V dnešním globál -
ním světě však musíme vnímat problémy a starosti celého regionu, 
neboť i ty významně ovlivňují náš život. V příštích letech nás tedy  
zákonitě čeká transformace regionu a náš projekt má získat názory 
vás obyvatel o tom, co si myslíte, že je třeba připravit a udělat, aby se 
zde i příštím generacím žilo dobře. Výstupy tohoto projektu budou 
poté zapracovány do rozvojových plánů.  

Projekt je finančně podpořen Nadací Roberta Bosche z Berlína  
a spolufinancován i ze Svazku měst. Je součástí velké iniciativy „Com-
mon Ground – Společný základ“ této nadace, pod jejíž patronací se 
hraniční regiony/města společně věnují tématům, která v budoucnu 
ovlivní život jejich obyvatel. Náš cíl je vskutku ambiciózní. Naši pro-
jektoví partneři z Polska, Německa, Holandska, Švýcarska a Francie se 
věnují spíše společnému rozvoji určité plochy / ohraničeného území, 
my chceme společně s vámi hledat podněty a vize pro budoucnost 
celého regionu Trojzemí. 

V příštích dvou letech se na vás obyvatele Trojzemí budeme obra-
cet s otázkami, sbírat vaše názory a zkušenosti tak, abychom dokázali 
vytvořit co nejvěrnější vizi. V podvečer 4. května 2023 jsme v hrádecké 

Besedě, společně se zástupci našich tří měst i hosty z regionu, před-
stavili náš projekt, dali účastníkům možnost vyjádřit svá přání pro bu-
doucnost regionu i zhlédnout fotografie z Trojzemí. Těšíme se na 
příští setkání s nimi i vámi ostatními. Názory a nejrůznější úhly po-
hledu jsou pro nás důležité, neboť právě teď budeme tvořit základ 
pro budoucí podobu místa, kde žijeme my a kde budou žít naše děti.  

Hedvika Zimmermannová

Tak třeba takovéto zaklínadlo jste mohli zaslechnout v pátek 28. 4.  
u nás ve škole na ZŠ T. G. Masaryka na 1. stupni. Měli jsme čaroděj-
nické dopoledne a slétli se k nám malí čarodějové a čarodějnice. Také 
paní učitelky se proměnily k nepoznání. 

Ze tříd byla slyšet různá zaklínadla. V některých třídách se míchaly 
lektvary, čarodějky a čarodějové se prolétli na koštěti, jiní zase zkusili 
svůj um, jak nejrychleji smotají pavoukovi pavučinu. Ve třídách se 
často pracovalo ve skupinkách, čímž si děti opět vyzkoušely spolupráci 
a komunikaci mezi sebou. Celé dopoledne a všemi předměty se pro-
línaly čarodějnické aktivity, které si každá paní učitelka, čarodějnice, 
nachystala pro své malé čaroděje a čarodějnice. Bylo to zábavné, ne-
tradiční a dle úsměvů všech se čarodějnické dopoledne líbilo. 

Tak zase příští rok na viděnou, čarodějové a čarodějnice! 
 

Projektové dny – Evropa na ZŠ T. G. M. 
Před Velikonoci proběhl ve škole T. G. Masaryka třídenní projekt, při 
kterém žáci 6., 7. a 8. ročníků netradičním způsobem poznávali  
Evropu. Každá třída měla za úkol představit ostatním jednu evropskou 
zemi, kterou si vylosovala. V pondělí se žáci seznamovali s historií, tra-
dicemi, přírodními a kulturními památkami daných států a začali plá-
novat svá vystoupení a prezentace. Druhý den panoval ve škole čilý 
ruch. Někteří malovali, lepili a stříhali, jiní nacvičovali taneční vystoupe -
ní, připravovali si své mluvené projevy nebo tvořili nástěnné infor-
mační panely. Ve školní kuchyni se vařilo, peklo a smažilo. Celou školou 
se nesly vůně různých národních pokrmů, které žáci připravili, a každý 
se těšil na další projektový den, až bude mít možnost všechny ty dob-
roty ochutnat. Ve středu se pak třídy navzájem navštívily a žáci tak 
měli možnost poznat další evropské státy jinak než kdykoli předtím, 
mnohdy opravdu všemi smysly. Velmi oblíbenou součástí prezentace 
každé země byla ochutnávka národních specialit. Žáci i učitelé měli 
možnost ochutnat maďarský guláš, slovenské lokše, švýcarské bram-
borové rösti, různé saláty, pomazánky a mnoho druhů úžasných 
moučníků. Úsměvy na tvářích a pozitivní závěrečné hodnocení žáků 
naznačují, že tento projekt byl opravdu úspěšný.                 -red-

7ze společnosti 5. číslo | květen 2023

www.hradek.eu



Hrádečtí robotici ze ZŠ Lidická v Dallasu

Paměť národa – příběhy našich sousedů

Od 30. 4. do 1. 5. 2023 se tým robotiků ze Základní školy Lidická 
zúčastnil světového mistrovství robotů Vex v Dallasu. Soutěžil v kate-
gorii druhý stupeň v soutěži Slapshot. 

V průběhu třech dní se zúčastnili celkem 10 zápasů. V každém zá-
pase soutěžili spolu s náhodně vybraným týmem. Jejich cílem bylo 
získat co nejvíce bodů. Po všech zápasech se vytvořil bodový průměr 
a náš tým získal 154 bodů. Oproti předchozí účasti na ME ve Slovin-
sku, kde se umístili na hvězdném druhém místě, se zlepšili o 75 bodů, 
což je téměř o 100 % lepší výsledek, a dokonce měli více bodů než  
vítězný tým ze Slovinska. 

Bohužel ani tak tento počet bodů nestačil na postup mezi 20 nej-
lepších týmů, které postoupily do finále. Ze soutěže si kluci odvezli 
spoustu zážitků a také zkušeností, které mohou uplatnit na MČR  
v Praze, které se bude konat v červnu. 

Děkujeme učitelům, rodinám, kamarádům, firmám a všem ostat-
ním, kteří nám celou dobu fandili a finančně náš tým podpořili! Je to 
poprvé, kdy se zástupci České republiky účastnili této největší soutěže 
na světě a věříme, že to nebylo naposled. 

Poděkování podporovatelům: AV MEDIA Systems, Webasto Roof 
& Components Czech Republic, Technická univerzita v Liberci, 
Rekreač ní areál Kristýna, Město Hrádek nad Nisou, Knorr-Bremse, 
Sparkasse, CNC TVAR, Hostr, s. r. o., Banua café, Valbek, spol. s r. o., 
Jablum Czech, s. r. o., Obec Chotyně, Obec Lažany. 

Team Dallas, ZŠ Lidická

Od září pracoval 5členný tým žáků z 9. A ZŠ Lidické pod vedením paní 
učitelky Mgr. A. Valentové na celorepublikovém projektu Paměť ná-
roda – příběhy našich sousedů. Za Liberecký kraj se účastnilo projektu 
celkem 6 týmů. Každá skupina si vybrala jednoho pamětníka, o němž 
zpracovala životopis, prezentaci, klíčovou scénku z jeho života a pak 
si mohli vybrat, zda chtějí vyprávění pamětníka zpracovat jako video, 
audionahrávku, animaci či komiks. Svou několikaměsíční práci pak 
obhajovali na závěrečné prezentaci 21. 3. 2023 v sále kina Varšava  
v Liberci. 

Tým ZŠ Lidické ve složení S. Haken, M. Rybáriková, K. Nešetřilová, 
M. Kolisková, K. Bobajevská si pro svůj projekt zvolil pana Ing. Václava 
Mazánka, který se s žáky podělil o své zkušenosti s emigrací do Ně-
mecka a složitým způsobem získání výjezdní doložky v době norma-
lizace.  

Zajímalo nás několik otázek, na které jsme se žáků zeptali. 
Podle čeho jste si vybrali osobnost, o které jste psali a tvořili 
video? 
Pokusili jsme oslovit své nejbližší, známé a příbuzné, ale nikdo z nich 
nechtěl o dané době buď mluvit, nebo si to nepamatoval. Další  
oslovení jedinci se projektu nebyli schopni ze zdravotních důvodů 
zúčastnit.  
      S návrhem vybrat pana Mazánka přišla paní učitelka Valentová. 
Nápad nás okamžitě nadchl, jelikož jsme ho znali z česko-německých 
projektů, dlouhodobě s naší školou spolupracoval a měli jsme k němu 
blízký vztah. Když jsme ho požádali, aby se s námi účastnil projektu, 
byl potěšen a celou práci si velmi chválil. 

 
Jak se vám během projektu spolupracovalo? 
Super! Zpočátku jsme si mysleli, že práce nebude tak náročná a vše 
budeme mít rychle hotové. Postupem času nám ale začalo docházet, 
jak náročné vše je a kolik času a úsilí tomu musíme věnovat. Práci nám 
velmi ztěžovala nemocnost členů, kvůli čemuž jsme se ani nemohli 
účastnit workshopu v Praze, kde nás měli naučit stříhat videa. Naštěstí 
jsme na naší škole našli zkušené pedagogy, kteří nám s tím pomohli. 
Přes všechny potíže jsme si to ale společně velmi užili. 
Co zajímavého jste se dozvěděli? 

Velmi nás překvapila odvaha pana Mazánka, který byl už od velmi 
útlého věku nucen žít u svých sousedů, sudetských Němců, jelikož 
jeho otec měl tuberkulózu. Navíc se musel o sebe umět sám postarat 
již velmi brzy, protože jeho rodiče odjeli pracovně do Bejrútu. Možná 
díky svému složitému osudu našel odvahu odjet pryč do ciziny, kde 
si chtěl vybudovat vlastní budoucnost. Bylo toho ale mnohem více. 
Všechny zajímavosti jsme zachytili v našem videu, které naleznete na 
odkazu: https://www.pribehynasichsousedu.cz/liberecko/liberecko-
2022-2023/mazanek-ing-vaclav/. 

 
Jak probíhala prezentace vaší práce? 
Na prezentaci jsme se připravovali asi 3 týdny. Vybrali jsme si zlomový 
okamžik v životě pana Mazánka, kdy mu byla po opakovaně neúspěš-
ných žádostech konečně schválena výjezdní doložka, což mu změnilo 
celý jeho život.  
      Během samotné prezentace nás velmi zaskočilo, že jsme museli 
mluvit do mikrofonů, kdy nám jeden ze dvou mikrofonů ani nefun-
goval. Celou prezentaci nám to tedy zkomplikovalo a celkově nás to 
znervóznilo. Nakonec jsme to ale zvládli. 

 
Co vám práce na projektu přinesla? 
Díky projektu jsme nabrali celou řadu nových zkušeností, ať už stří-
hání videí, prezentace před publikem či zpracovávání získaných  
informací. 
      S. Haken: Pro mě osobně bylo největším přínosem seznámení se 
s životním postojem pana Mazánka. Inspiroval mě jeho životní nad-
hled a klid, který si dokázal udržet pro mě v tak těžké době až do dneš-
ních dnů. Sám bych si velmi přál mít v budoucnu stejný nadhled. 

 
Doporučili byste dalším žákům, aby se projektu také účast-
nili? Pokud ano, proč? 
Určitě ano. Žáci získají zajímavé, pestré zkušenosti a naučí se nové 
věci. 

Mediální tým ZŠ Lidická
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Děti z Hrádku se chystají na Cestu k Baltu
Nejbližším mořem od Hrádku nad Nisou je Balt, ale i tak je to autem 
nebo vlakem pořádná porce kilometrů. Aby to ale nebylo tak snadné, 
cestu dlouhou téměř 600 kilometrů pojede parta dětí ze Základní 
školy Loučná a DDM Drak na kole!  

A jak to celé vzniklo? Dlouhodobě obě zařízení spolupracují s To-
mášem Slavatou, který k nám do Hrádku přijíždí minimálně dvakrát 
ročně. Poprvé zjara na Slavata triatlon tour (jednoduchý závod pro 
všechny holky a kluky, který se letos uskuteční 1. června na hrádecké 
Kristýně) a podruhé na hrádecký triatlon (letos 3. září), kde pomáhá 
organizovat dětské závody. Díky Tomášovi je možné si na obou akcích 
zapůjčit zdarma kolo a vybavení pro absolvování závodu. Tomáš si 
prošel nelehkým dětstvím a také díky této zkušenosti svůj život již 
dlouhou řádku let zasvěcuje pomoci dětem ze znevýhodněného  
a problematického prostředí. Když jsme si vloni po besedě, která se 
konala na škole v Loučné, povídali, řeč padla i na jeho další projekty 
a aktivity. Tak trochu z legrace jsme se začali více bavit o Cestě k Baltu, 
jejíž další pokračování se v té době začínalo připravovat. Cesty se až 
do letošního roku účastnily vybrané děti výhradně z dětských domovů 
z různých koutů ČR. Letos poprvé pojedou i čtyři děti z Hrádku, z toho 
dvě ze ZŠ Loučná a dvě z DDM Drak. Zbylých 8 dětí bude z dětských 
domovů Vizovice a Valašské Meziříčí. Celkový počet dětí na cestě  

tedy bude 12. Děti budou doprovázet dospělí na kolech a současně  
i dopro vodné vozidlo, které se bude starat o občerstvení na trase, pří-
pravu zázemí v kempech a vaření. 

Cesta k moři ale není prvoplánová. Naopak! Myšlenkou je kromě 
sportovního výkonu, který si zatím ani my dospělí nedokážeme před-
stavit (denně se jede více než 100 km) a výzvy s jasným cílem dostat 
se pomocí vlastních sil k moři, také pomoc druhým. V den odjezdu 
bude spuštěna veřejná sbírka s cílovou částkou 250 000 Kč. Děti tak 
svými výkony chtějí přimět veřejnost k příspěvku, jehož rozdělení má 
už nyní jasná pravidla. V případě, že se podaří cílovou částku vybrat, 
poputuje 100 000 Kč předčasně narozeným dětem do nemocnice  
Královské Vinohrady a zbylých 150 000 Kč se rovným dílem rozdělí  
a každý dětský domov (v našem případě ZŠ a DDM) sám zvolí, kam 
50 000 Kč poputuje. Hrádečtí se rozhodli podpořit Pečovatelskou 
službu v našem městě. 

Aktuální informace je možné sledovat na webu www.skoly.net.  
Držíme všem palce při zdolávání kilometrů a přejeme, aby se do-

stali do cíle své cesty.

Trasa: 
1. etapa – pondělí  
Krompach–Bad Muskau – cca 120–130 km, Camp – Winkelhof 
2. etapa – úterý 
Bad Muskau–Frankfurt – cca 130 km, Camp – Jezero Helensee 
3. etapa – středa 
Frankfurt–Schwedt – cca 133 km, Camp – Schwedt 
4. etapa – čtvrtek 
Schwedt–Rieth – cca 115 km, Camp – Kron Bellin 
5. etapa – pátek 
Rieth–Heringsdorf – cca 80 km 
Celkem cca 580 km

Between The Lines  
v Schubertově vile 

 
S projektem Between The Lines se v polovině dubna představili v Schu-
bertově vile přední osobnosti tuzemského současného jazzu s přesahy 
do soudobé hudby, volné improvizace i world music Pavel Hrubý se 
svým soprano sax a bass klarinetem, Michael Nejtek za klávesami  
a Daniel Šoltis hrající na bicí a perkuse. Osou programu byly skladby 
z alba nesoucího název projektu nominováno v roce 2015 na cenu  
Anděl v kategorii Jazz a Blues. red

Kostková s Mayerovou 
nadchly publikum 
 
Na konci dubna měli v DK Beseda svátek milovníci divadla. Carmen 
Mayerová s Terezou Kostkovou přijely s inscenací Komorního divadla 
Kalich Na útěku. Diváky si získaly hned po prvním dialogu. 

U silnice se totiž potkávají dvě dámy, obě na útěku od svých dosa-
vadních životů. A protože jsou každá úplně jiná, často to mezi nimi 
jiskří. Postupně si ale vytvářejí krásný vztah. I když je občas protkaný 
hádkami a konfrontací, čím dál více se v něm projevuje i porozumění. 

Obě hlavní představitelky příležitostí, které jim hra Na útěku nabízí, 
naplno využily, což diváci po více než dvou hodinách ocenili potles-
kem vestoje. 

Podzimní divadelní představení v DK Beseda nás čeká 23. listopadu. 
Bude jím další inscenace Komorního divadla Kalich Oskar a růžová 
paní. -vš-
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Hrádecké čarodějnice 
 

Poslední dubnový den patří tradičnímu pálení čarodějnic. Také letos 
Brána Trojzemí ve spolupráci s hrádeckými hasiči připravila společné 
setkání pro obyvatele Hrádku. Na hasičské louce se jich sešlo pěkné 
množství. Někteří opanovali nachystané stoly s lavicemi, jiní se posa-
dili na piknikové deky, které si přinesli z domu. K dobré pohodě hrála 
kapela Náhodné setkání, vatru v 18 hodin zapálil starosta města spolu 
s přítomnými dětmi. Čarodějnici na jejím vrcholu připravila Základní 
škola T. G. Masaryka. Letos se organizátoři rozhodli nabídnout pro-
gram pro děti, kterých na louku s rodiči míří každým rokem čím dál 
víc. Nejmenší návštěvníci si tak mohli zařádit ve skákacím hradu, vy-
rábět v tvořivých dílničkách nebo se naučit pár žonglérských triků  
u Cirkusáka Franty. K pohodové atmosféře přispělo i vydařené počasí. 
Na samý závěr, po setmění, předvedla své umění hrádecká skupina 
plaYmen. Jejich ohňová šou byla krásnou tečkou za další vydařenou 
akcí. Poděkování patří také technickým pracovníkům města, kteří 
stejně jako hasiči pomohli s organizací.      Věra Baumgartnerová

Odemykání Kristýny 
 

Letos poprvé zcela pod taktovkou akciové společnosti Kristýna pro-
běhlo tradiční odemykání a otevírání Kristýny. Starosta města spolu 
se svým protějškem, primátorem Žitavy, statečně vstoupili do vod je-
zera, které tou dobou měly teplotu asi tak devět stupňů. Víla Kristýnka, 
co nám stále mládne, zapůjčila na okamžik svůj klíč, aby mohla být 
hladina zatopeného dolu řádně odemčena. Přímo z vody celý obřad 
sledovali a hlasitě fandili místní otužilci. Pro ně sezóna naopak končí, 
tak si alespoň při té příležitosti pořádně zaplavali až na jedno z nových 
plovoucích mol. Krásné počasí přilákalo spoustu lidí, pro které byl při-
praven kulturní program zakončený koncertem.  -rs-

Běh Císařským údolím  
 

22. dubna se na Horním Sedle konal již 47. ročník Běhu Císařským 
údolím. Tento bezesporu nejhezčí závod v širokém okolí – určitě mi-
nimálně z hlediska trasy vedené krásnou přírodou – letos na startu 
přivítal 133 běžkyň a běžců. 

 
Ač je letos jaro o poznání chladnější, než jsme v posledních letech 

zvyklí, tradičnímu běhu přálo. Nejen za něj hrádečtí horolezci v pozici 
hlavních organizátorů děkovali. Poděkování patří i Domu dětí a mlá-
deže DRAK, Cvičení Lída, hrádeckým fotbalistům za svoz účastníků, 
městu Hrádek nad Nisou, Bráně Trojzemí a dalším partnerům, kteří 
přispěli finančně, věcnými cenami nebo pomocnou rukou. 

A jak závod dopadl v hlavních kategoriích? Mezi muži byl na 13 km 
nejrychlejší Petr Lajtkep, který si s tratí poradil za 56 minut a 14 sekund. 
Mezi ženami na stejné trati zvítězila Berenika Lajtkepová s časem 
01:08:15. Druhou nejdelší tratí je běh na 5,5 km, kde byli nejrychlejší 
Jana Matyášová a Pavel Farský. Na trati 3 km zvítězil Martin Šrutek, 
Andrea Kubištová mezi dospělými, Petr Feix a Šárka Čížová mezi  
dorostenci a Jakub Manhart a Tereza Farská mezi žáky. Kompletní vý-
sledky najdete na internetových stránkách hrádeckých horolezců: 
www.klubhorolezcuhradek.cz. -vš-

Foto: Dominik Voksa

Hrádecké rockové 
léto letos nebude 

 
V loňském roce se festival Hrádecké rockové léto dočkal své plnoletosti. 
Po dvou ročnících, vynechaných díky covidu, se festival s novým po-
řadatelským týmem ve svém osmnáctém ročníku přiklonil více k rocku 
a vsadil na zahraniční hvězdu v podobě finských Waltari. 

Logicky vyvstává otázka: co bude s festivalem, který vznikl v roce 
2003 z iniciativy několika nadšenců, dál? Jisté je, že letos se konat  
nebude. Tímto se pořadatelé chtějí omluvit všem těm, kteří se na Hrá-
decké rockové léto každým rokem těší a chodí na něj. Zrušit ale tradici 
letního festivalu v Hrádku úplně? Po zralé úvaze se členové organizač-
ního týmu shodli, že by to byla škoda. Zkusí tedy nabrat dech a při-
pravit Hrádecké rockové léto na příští rok. Festival se otevře širší  
veřejnosti a nebude čistě rockový. První představy o kapelách a jednání 
s jejich managery už proběhly. Stejně tak jednání s vedením města  
o budoucnosti a podmínkách pořádání festivalu. Bude potřeba se 
uskrovnit, ale pořadatelský tým věří, že to stojí za to, a v roce 2024 se 
na louce u Kristýny s hudebními fanoušky opět sejde. 

-vš-
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První májová sobota je termínem, který si příznivci turistiky a dálko-
vých pochodů pravidelně zadávají do svých diářů s poznámkou  
Lužická padesátka. Letos tento termín připadl na 6. května. Na trasu 
oblíbeného pochodu se (nejen) turisté letos vydali už po dvaapade-
sáté. Vybrat si mohli z tras na 8, 15, 25, 35 nebo 50 kilometrů.   

Po loňské dobré zkušenosti nabídl hrádecký Klub českých turistů 
online registrace. Spuštěny byly už v únoru a k 28. dubnu se tímto 
způsobem přihlásilo 948 účastníků, což je o 600 více jak loni. Na start 
nakonec vyrazilo celkem 1 804 účastníků, o 400 víc než v loňském roce. 
Nejvíc lidí (548) se překvapivě vydalo na nejnáročnější 50kilometro-
vou trasu. Na 35 kilometrů si vyšláplo 365 účastníků, na 25 kilometrů 
298 lidí, 15 kilometrů šlo 225 nadšenců a nejkratší 8kilometrovou 
trasu zdolalo 364 účastníků. Šlo převážně o rodiny s dětmi, ale i o se-
niory, kteří se s radostí účastnili i Pohádkového lesa. Lužická 50 v novo -
dobé podobě je nejen turistickým pochodem, ale zároveň i horským 
ultra maratonem. Kromě nadšených turistů se tak na startu objevili  
i ti, kdo si trasu zaběhli pěkně v tempu. Výsledky uvádíme pro zajíma -
vost na konci článku.  

Letošní novinkou bylo zázemí na Kristýně, odkud se startovalo  
a kde byl také cíl pochodu. Zde příchozí (i odchozí) po celý den bavili 
dva skvělí moderátoři, Honza Polma a DJ Roura. Připravené bylo  
i posezení s hudebním doprovodem, tombola, možnost zakoupení 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

občerstvení i ohniště na opékání špekáčků. Pro děti pak byl nachys-
taný skákací hrad, dětská hřiště s prolézačkami a nafukovacími tram-
polínami, malování na obličej a mnoho dalšího. I přesto, že v den  
pochodu nepanovalo úplně vlídné počasí, atmosféra nejen na trase, 
ale i na Kristýně byla výtečná. Přispělo k ní nadšení lidí, kteří se podílejí 
na přípravě a bezproblémovém chodu celé akce.  

Organizační tým Lužické 50 čítá kolem 40 lidí. Trasy naplánoval 
hlavní trasař Ondra Mlejnecký, jeho žena Alča potom vytvořila mapy. 
Na pěti kontrolních stanovištích se podávala oblíbená škvarková po-
mazánka, ovoce a jiné pochutiny. Toto občerstvení měli účastníci 
zdarma. Jednu speciální kontrolu obsadili hasiči z Dolního Sedla.  
Na trase nemohl tato stanoviště nikdo přehlédnout, neboť kontroloři 
v letošním roce nově měli zázemí v zářivých žlutých stanech. S jejich 
pořízením pomohlo Město Hrádek nad Nisou, kterému tímto KČT  
děkuje. Poděkování patří i dalším sponzorům, kteří tuto iniciativu pod-
porují a díky nimž se legendární pochod může dál rozvíjet. 

O tom, že se to daří, svědčí nadšené reakce účastníků. Lužická 50 
začíná být prestižní akcí, na kterou se sjíždějí lidé z celé republiky, Pol-
ska i Německa. Letos navíc s chariatativním přesahem. Hrádečtí turisté 
se rozhodli věnovat 10 % výtěžku z online přihlášených registrací na 
dobročinné účely. Zaokrouhlenou částku 10 tisíc korun dostane kon-
krétní osoba z Hrádku nad Nisou.  

Jak sami turisté říkají – příprava je náročná na čas i energii a stále 
je co zlepšovat, ale odměna v podobě krásných reakcí stojí za to. Tak 
ať vám nadšení dlouho vydrží!     Věra Baumgartnerová 

Lužická padesátka se opět vydařila

Nejrychlejší účastníci: 
 
50 km:  
1. místo – Tomáš Kašše (5,07 h), 2. místo – Marek Kreslík (5,10 h), 
3. místo – Tobias Mieth (5,25 h), 4. místo – speciální host, spor-
tovkyně Káča Klepáčová (5,42 h) 
35 km: 
1. místo – Iva Novotná, 2. místo – Petra Fialová, 3. místo – Erika 
Kohoutová (všechny jsou kamarádky a přiběhly ve stejný mo-
ment, v čase 4,20 h) 
25 km: 
1. místo – Barbora Strnadová a Jakub Jurek (3,04 h), 2. místo Ag-
nežka Antkowiak (4,00 h), 3. místo – Marta Kubínová (4,03 h) 
15 km: 
1. místo – Tomáš Vondráček (1,21 h), 2. místo – Eva Vaněčková 
(2,40 h), 3. místo – Veronika Arltová (2,50 h).

Běh Trojzemím 
 
Popáté dostali běžci možnost změřit své síly na hrádeckém Běhu Troj-
zemím. Termín, kterým je druhá dubnová sobota, letos připadl na  
Velikonoce. Ač venku bylo opravdu nevlídno, na Kristýnu přijelo  
700 závodníků. 

Díky úsilí pořadatelů z hrádeckého Multisport Teamu se během 
krátké doby stal z Běhu Trojzemím oblíbený závod, jehož kapacita 
byla letos předem obsazena. „Zaběhat si přijeli i lidé z velké dálky.  
Letos to bylo obzvlášť znát. Konkurence byla velká. Na hlavní trati  
10 km padl dokonce rekordní čas – Ondřej Volák z Náchoda ji stihl 
pod 33 minut,“ říká za pořadatele Pavel Jindra. 

Zájem běžců roste, pořadatelům ale přibývají vrásky se zajištěním 
závodů. A to se netýká jen Běhu Trojzemím. Zajistit partnery, kteří by 
přispěli finančně nebo materiálně, je čím dál těžší. O to více si pořa-
datelé váží stabilní podpory od Města Hrádek nad Nisou a akciové 
společnosti Kristýna. 

Pro úplnost dodejme, že nejrychlejší ženou na 10km trati byla Jana 
Pekařová z TJ Turnov. Neztratili se ani běžci z Hrádku. Jana Jarošová 
vyhrála ve své kategorii na 5km trati, Tomáš a Vladimír Kolářovi z Alisy 
Hrádek brali první dvě místa rovněž na 5 km. -vš-

Foto: Jaromír Mottl
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V úterý 18. 04. 2023 jsme se s hrádeckými senior studenty sešli v Se-
níku již po šesté a naposledy v tomto dobíhajícím letním semestru 
Virtuální univerzity třetího věku (dále jen VU3V). Senioři v Hrádku 
nad Nisou si pro studijní období od února do dubna 2023 vybrali 
velmi zajímavé téma, a to KLENOTY BAROKNÍHO SOCHAŘSTVÍ  
V ČESKÝCH ZEMÍCH. V rámci semestru jsme se setkali celkem šestkrát  
a měli jsme možnost společně s naším „virtuálním lektorem“  
doc. Mgr. Martinem Pavlíčkem, Ph.D., více naše české sochařské kle-
noty poznat. První dvě přednášky byly věnovány KVĚTNÉ ZAHRADĚ 
V KROMĚŘÍŽI A SALA TERRENĚ ZÁMECKÉ REZISTENCE V KROMĚŘÍŽI. 
Ve třetí přednášce nás pan lektor provedl po KARLOVĚ MOSTĚ a my 
jsme tak měli možnost obeznámit se se skvostnými pomníky barokní 
slávy svatých. Čtvrtá přednáška byla věnována NÁHROBKU JANA VÁC-
LAVA VRATISLAVA Z MITROVIC V PRAZE. A v páté a šesté přednášce 
jsme se přesunuli do východní části naší země a pan lektor nám velice 
poutavým způsobem představil CTNOSTI A NEŘESTI V KUKSU A BET-
LÉM V KUKSU. Jsme nyní velmi schopně vybaveni informacemi  
a v červnu nás čeká společné dobrodružství a výlet vlakem právě do 
Kuksu, kde již při pohledu na každou tu překrásnou sochu z dílny  
Matyáše Bernarda Brauna, jejichž zadavatelem byl hrabě František 
Antonín Špork, budeme tzv. „v obraze“ a ani nebudeme potřebovat 
žádného průvodce. 

Senior studentům se vedlo nejen v tomto semestru výborně. Mají 
za sebou již tři roky společného studia univerzity třetího věku, celkem 
šest semestrů. Senioři volili tato zajímavá témata pro každý konkrétní 
semestr: 1. ETIKA JAKO VÝCHODISKO Z KRIZE SPOLEČNOSTI, 2. GE-
NEALOGIE – HLEDÁME SVÉ PŘEDKY, 3 ČESKÉ DĚJINY A JEJICH SOU-
VISLOSTI I., 4. ČESKÉ DĚJINY A JEJICH SOUVISLOSTI II., 5. BAROKNÍ 
ARCHITEKTURA V ČECHÁCH a šestá je výše uvedená. Prošli jsme si 
obdobím, kdy jsme se z objektivních důvodů nemohli scházet ve fy-
zické podstatě, ale to jsme i přestože jsou studenti ve věkové kategorii 
65+ zvládli prostřednictvím platformy Skype, a také to mělo své  
příjemné kouzlo. Senior studenti v Hrádku nad Nisou své studijní  
výsledky „dávají“ na sto procent. Všechny dílčí ověřovací testy, kterých 
bylo 6 x 6, tj. 36 testů, zvládli při společné práci po skončení konkrétní 
přednášky v plném bodovém skóre. Právě tak jako 6 x 1 závěrečných 
ověřovacích testů za každý ucelený blok přednášek. Za seniory je ob-
rovský kus práce, neskutečná vytrvalost, poctivost, a píle a jejich stu-
dijní výsledky jsou vynikající. Patří jim obrovský obdiv a poděkování! 

17. května 2023 v odpoledních hodinách nás čeká slavnostní cere-
monie s parádním kulturním programem, a to PROMOCE. Ta bude 
situována do krásných prostor hradu Grabštejn. 

S buňkou mozkovou budeme pracovat i po úspěšném absolvování 
tříletého cyklu vzdělávání. A pro zimní semestr 2023/2024 jsme si  
v Hrádku nad Nisou vybrali téma KAŽDODENNÍ ŽIVOT V BAROKNÍCH 
ČECHÁCH A NA MORAVĚ. Už nyní se moc těšíme, že se budeme  

scházet jak „pro samotné studium a poznávání nového“, ale i „lidsky 
se nám tohle společné setkávání moc líbí“. Začínáme v říjnu 2023  
a dveře jsou otevřeny i pro další zájemce z řad hrádeckých seniorů. 

Naše úterní poslední setkání v dobíhajícím šestém semestru a po-
sledním setkání v rámci tříletého studijního programu jsme zakončili 
společnou besídkou. Každý z nás jsme připravili něco dobrého „na 
zou bek“ a také se senioři navzájem pobavili. Měli připravený kulturní 
program, v něm dramatické vystoupení z dílny Karla Čapka a věno-
vané obecnému filosofickému zamyšlení nad společností a člověkem 
jako takovým a dále vystoupení hudební a dvou krásných skladeb za-
hraných na klarinet. 

Tutorka pro Konzultační středisko VU3V Hrádek nad Nisou a orga-
nizátorka projektu VU3V v některých městech Libereckého kraje za 
spolupráce s těmito městy a garantem projektu VU3V Českou země-
dělskou univerzitou Praha Ing. Barbara Vítková do Hrádku nad Nisou 
do Seníku s nadšením za seniory přijíždí a ráda s nimi tráví společný 
čas a těší se „na všechna další setkání“. 

Ing. Barbara Vítková
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Občanům, kteří v měsíci dubnu roku 2023 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 

 
70 let   Hana Drnková, Mária Vetešníková,  
            Jan Dvořák, Hana Bednaříková 
80 let   Eva Šelemberková 
81 let   Anna Rehbergerová 
82 let   Bohuslava Nekvapilová 
84 let   Václav Vitík, Jaroslava Palasová 
85 let   Vlasta Navrátilová, Alžběta Brodňanská, Jiří Soukup 
86 let   Pavel Simandl 
88 let   Walter Sitte 
90 let   Margit Ručková 
91 let   Jaroslava Ivanová, Adolf Ručka 
94 let   Antonín Procházka 

Monika Korbelářová, 
matrikářka

Životní jubilea

Úspěšné studium hrádeckých senior studentů
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